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فتحعلی در سفر به منطقه جنوب شرق 
کشور مطرح کرد

راه اندازی بازارگاه »سیمارت« به 
عنوان دومین محصول سرزمین 

هوشمند سینا 

مدیرعامل بانک سینا گفت: بازارگاه »سیمارت« 
به عنوان دومین محصول سرزمین هوشمند سینا 

راه اندازی شده است.
به گزارش روابط عمومی بانک سینا، غلامرضا 
منطقه  شعب  رؤسای  جمع  در  فتحعلی 
جنوب شرق کشور، معاونان و مدیران این بانک، 
صنعت  در  دیجیتال  تحول  مسیر  در  حرکت 
بانکی را امری گریزناپذیر برشمرد و اذعان داشت: 
بانک سینا پس از ارائه اپلیکیشن »سیبانک« به 
پلتفرمی  بانکداری  محصول  نخستین  عنوان 
خود، در شرایط کنونی از طریق راه اندازی بازارگاه 
»سیمارت« در مسیر توسعه بانکداری دیجیتال 

گام جدیدی برداشته است.
مدیرعامل بانک سینا در ادامه ضمن تبیین 
افق  در  کار  کسب و  راهبردی  طرح  ابعاد 
چشم انداز سه ساله این بانک افزود: بانک سینا 
از سال گذشته حرکت به سمت تحول دیجیتال 
را سرلوحه اقدامات خود قرار داده و پیشبرد طرح 
راهبردی کسب وکار منوط به بهره برداری مطلوب 

از بانکداری دیجیتال است.
رویکردهای  و  برنامه ها  اساس  بر  وی گفت: 
هوشمند  توسعه سرزمین  دنبال  به  آینده نگر، 
سینا هستیم و در این راستا با راه اندازی بازارگاه 
اکو سیستم  از  بخشی  عنوان  به  »سیمارت« 
و  مطلوب  خدمات  ارائه  سینا،  بانک  دیجیتال 
ارزش آفرین به گروه های مشتریان در دستور کار 

قرار گرفته است.
شاخص های  تشریح  به  ادامه  در  فتحعلی 
عملکردی بانک سینا در سال گذشته پرداخت و 
بر ضرورت تحقق اهداف ترسیم شده در سال 

جاری تأکید کرد.
مدیرعامل بانک سینا گفت: در سال گذشته 
هفت  بانک  در  ارزان قیمت  سپرده های  سهم 

درصد افزایش یافته است.
جاری  غیر  مطالبات  بخش  در  افزود:  وی 
وضعیت بانک سینا بسیار مطلوب است و جزو 
برترین های نظام بانکی در این شاخص محسوب 

می شود.
فتحعلی با اشاره به سودآوری ۱۱ هزار میلیارد 
امیدواری  اظهار   ،۱۴۰۱ سال  در  بانک  ریالی 
بیشتر  هرچه  رشد  شاهد  جاری  سال  در  کرد 

سودآوری بانک سینا باشیم.
وی با اشاره به اینکه سفرهای منطقه ای در 
انجام  بانک سینا به شکل متفاوتی در دست 
است، اظهار داشت: در این سفرها با تقسیم کار 
بین اعضای هیئت عامل، از همه شعب منطقه 
تبیین  برای  و  می شود  بازدید  شهرها  تمام  در 
راهبردی کسب وکار  نگرش های طرح  و  اهداف 
نتایج  که  می شود  گفت وگو  همکاران  با  بانک 

بسیار خوبی در بر داشته است .
گفتنی است مدیرعامل بانک سینا به همراه 
روزه،  یک  سفری  در  هیئت عامل  اعضای 
و  کرمان  یزد،  استان های  مختلف  شعب  از 
سیستان و بلوچستان بازدید کردند و از نزدیک 
در جریان وضعیت عملکردی شعب این منطقه 

قرار گرفتند.

آژانس بین المللی انرژی:
تولید ماهانه نفت ایران ثابت ماند

جدیدترین  )IEA(در  انرژی  بین المللی  آژانس 
گزارش ماهانه خود از بازار نفت، تولید نفت ایران 
در ژوئن نسبت به ماه پیش از آن را بدون تغییر 
اعلام کرد. بر اساس داده های گزارش بازار نفت 
آژانس بین المللی انرژی، تولید نفت ایران در ژوئن 
به ۳.۰۱ میلیون بشکه در روز رسید که در مقایسه 
با مه، تغییری نشان نداد. این آژانس در گزارش 
قبلی خود، تولید نفت ایران در ماه مه را ۲.۸۷۰ 
میلیون بشکه در روز اعلام کرده بود اما در گزارش 
اخیرش، این رقم را به ۳.۰۱ میلیون بشکه در روز 
بازبینی کرد.تولید نفت ۱۰ کشور عضو اوپک که در 
توافق محدودیت عرضه مشارکت دارند، در ژوئن 
با  مقایسه  در  روز  در  بشکه  میلیون  به ۲۳.۷۹ 
۲۳.۷۴  میلیون بشکه در روز در ماه مه، کاهش 
یافت. ایران به همراه لیبی و ونزوئلا از مشارکت در 

کاهش تولید اوپک معاف هستند.

از سوی وزیر اقتصاد صورت گرفت
تقدیر از بانک سپه به دلیل پیشتازی 

در اجرای آئین نامه مولدسازی 
دارایی های دولت 

در مراسم رونمایی از تالار مولدسازی دارایی های 
دولت، از بانک سپه به  دلیل پیشتازی این بانک در 
اجرای آئین نامه مولدسازی دارایی های دولت توسط 

وزیر اقتصاد تقدیر شد. 
در مراسم رونمایی از تالار مولدسازی دارایی های 
دولت، از بانک سپه به  دلیل پیشتازی این بانک در 
اجرای آئین نامه مولدسازی دارایی های دولت توسط 

وزیر اقتصاد تقدیر شد.
در  سپه،  بانک  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
مراسم رونمایی از تالار مولدسازی دارایی های دولت 
که با حضور دکتر سیداحسان خاندوزی وزیر امور  
حجت الاسلام  والمسلمین   اقتصادی  ودارایی، 
محمدجعفر منتظری دادستان کل کشور، دکتر 
محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس، دکتر حسین قربان زاده معاون وزیر امور 
اقتصادی و دارایی و رئیس سازمان خصوصی سازی 
و دکتر مجید عشقی رییس سازمان بورس در محل 
وزارت امور اقتصادی و دارایی برگزار شد، از بانک 
سپه به دلیل پیشتازی این بانک در خود اظهاری 
معرفی املاک ۳۲ هکتاری )پروژه سپه شهر( تقدیر 
به عمل آمد. در این مراسم لوح تقدیر و قدردانی 
امور   اقتصادی ودارایی  وزیر  توسط  سپه  بانک  از 
مدیره  هیات  پرتوافکنان عضو  دکتر مصطفی  به 
بانک سپه اهدا شد. وزیر امور اقتصادی و دارایی 
را،  دولت  دارایی های  مولدسازی  مراسم  این  در 
عنوان  بن بست  از  کشور  اقتصاد  برون رفت  راه 
کرد و افزود: پیشبرد مسئله مولدسازی همراه با 

شفافیت موجب جلب اعتماد مردم خواهد بود.
محمدجعفر  حجت الاسلام  والمسلمین 
با  کرد:  اعلام  کل کشور  دادستان  منتظری 
راه اندازی تالار مولدسازی در بورس تمام ابعاد 
مولدسازی دارایی ها شفاف خواهد شد و جلوی 
می شود  گرفته  اطلاعاتی  رانت های  از  استفاده 
از جریان قیمت گذاری  و همه مردم می توانند 
دکتر  شوند.  مطلع  دارایی ها  این  و واگذاری 
اقتصادی و دارایی  امور  قربان زاده معاون وزیر 
بیان  با  نیز  خصوصی سازی  سازمان  و رئیس 
اینکه در شهر تهران ۳۲ هکتار زمین موسوم به 
سپه  شهر متعلق به بانک سپه از طریق خود 
اظهاری به سامانه مولدسازی دارایی های دولت 
اعلام شده است، افزود: مساحت قابل ملاحظه 
این زمین، قابلیت اجرای ۷ هزار واحد مسکونی 
را خواهد داشت. لازم به ذکر است، پروژه سپه 
و حدود  زمین  مترمربع  هزار  شامل ۳۱۴  شهر 
۷۰۰ هزار متر تراکم با کاربری مسکونی، تجاری، 
خدماتی، ورزشی و فضای سبز است که ظرفیت 
احداث ۷۵۰۰ تا ۸ هزار واحد مسکونی را خواهد 
داشت و احداث این پروژه گام مهمی در عرضه 
قیمت  و کاهش  مسکونی  واحدهای  و تولید 

مسکن در کلانشهر تهران است.

خدمت جدید بیمه تعاون به مناسبت 
دهمین سالروز تأسیس شرکت

به مناسبت دهمین سال تأسیس بیمه تعاون، از 
خدمت جدید این شرکت رونمایی شد. 

به گزارش روابط عمومی بیمه تعاون، به مناسبت 
دهمین سال تأسیس شرکت، و با توجه به اراده 
صورت گرفته برای ارائه کامل ترین خدمات بیمه ای 
به بیمه گزاران و بیمه شدگان این شرکت در رشته 
بیمه های »زندگی« و »مسئولیت«، از این پس، 
خریداران بیمه های زندگی می توانند با خریداری 
همزمان بیمه نامه مسئولیت، از تخفیفات ویژه نیز 

برخوردار شوند.
بدون  توانند  می  مندان  علاقه  اساس،  این  بر 
محدودیت در تعداد خرید بیمه نامه مسئولیت، 
ای  حرفه  مسئولیت  »بیمه  خریداری  به  نسبت 
پزشکان با ۵۰% تخفیف«؛ »بیمه مسئولیت حرفه 
ای پیراپزشکان با 6۰% تخفیف«؛ »بیمه مسئولیت 
ثالث  اشخاص  قبال  در  ساختمان  مدیره  هیئت 
دارندگان  مسئولیت  »بیمه  و  تخفیف«   %۵۰ با 
اشخاص  و  کنندگان  استفاده  قبال  در  آسانسور 

ثالث با ۵۰% تخفیف« برخوردار شوند.
قابل توجه است که خریداران بیمه زندگی تعاون 
پرداخت  از  بیمه گزار  معافیت  »پوشش  کنار  در 
حق بیمه به علت فوت در اثر حادثه«، »پوشش 
هزینه پزشکی در اثر حادثه«، »پرداخت خسارت 
در صورت ابتلا به پنج بیماری خاص شامل سکته 
سرطان،  باز،  قلب  جراحی  مغزی،  سکته  قلبی، 
به  هزینه  »پرداخت  بدن«،  اصلی  اعضای  پیوند 
بیماران مبتلا به کرونا« از خدماتی چون »پوشش 
بیمه آتش سوزی منازل مسکونی و محل کار« نیز 
بهره مند بوده اند که با این خدمت جدید، تخفیف 
خرید بیمه های مسئولیت نیز به این مزایا افزوده 

شد.

هفته  پارسیان  بانک  مدیرعامل  پرویزیان،  کوروش 
گذشته خبر داده بود که:» برگه تشخیص هایی که 
سازمان مالیاتی به ناحق علیه سپرده های مردم در 
بانک ها کشیده، الان بالغ بر ۱۰۰ هزار میلیارد تومان 
است و این درست دست بردن در جیب سپرده گذاران 
و سپرده های مردم است که من استدعا دارم از آقای 
دکتر فرزین و همچنین مسئولین محترم وزارت اقتصاد؛ 
و  اصلاح  به  نسبت  محترم  دولت  و  خاندوزی  دکتر 
تجدید این موضوع عمل شود. عزیزانمان جناب آقای 
دکتر طغیانی از مجلس تشریف دارند. روی این قانون 
جهش که عدم اجرا یعنی مالیات بر ترک فعل روی 
اما برگه  سپرده های مردم یک تجدید نظری بشود. 
تشخیص ها هم، برگه تشخیص های ناروایی است، 
اصلا مراجعاتی در سیستم شبکه بانکی ثبت نشده که 
این اتفاق بیفتد. اگر چنین اتفاقی بیفتد ما بیش از هزار 
هزار میلیارد تومان تسهیلات تکلیفی، اصلا بانکداری 
در ایران زیر سوال می رود. تعریف اولی که از بانک 
به ما یاد دادید این بود که مخاطره و ریسک مربوط به 
اعطای هر نوع وام و تسهیلات را بتواند ارزیابی بکند. 

در تسهیلات تکلیفی این اصلا وجود خارجی ندارد.«
بلوای مالیات بر حساب های شهروندان 

اما ماجرا از کجا شروع شد؟ هفته گذشته و روز ۲۰ 
تیرماه بود که سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس 
خبر داد که: در قانون بودجه مصوب شده سود سپرده 

اشخاص حقوقی مالیات اخذ شود.
به گزارش اقتصاد۲۴ ، مهدی طغیانی در پاسخ به این 
سوال که آیا از سود حساب های بانکی هم مالیات اخذ 
می شود؟ نیز گفت که : بسیاری از اشخاص حقوقی 
دارایی خود را به صورت بلند مدت در بانک ها نگهداری 
می کنند و سودهای کلانی دریافت می کنند. لذا در 
قانون بودجه مصوب شده سود سپرده اشخاص حقوقی 
ابتدا  ما  بانک ها گفته اند  اینکه  اخذ می شود.  مالیات 
مالیات فعالیت اقتصادی خود را پرداخت کرده ایم و بعد 
از آن سود حساب اشخاص حقوقی را واریز می کنیم 

درست نیست و باید مالیات این سود پرداخته شود.
در واقع آن چه که افشاگری مدیرعامل بانک پارسیان 
بود اشاره به همین نکته داشت ، این که بانک ها در 
وضعیت فعلی یک مالیات جدید دیگر نیز برای آنان 
تعریف شده است و آن نیز این که باید با محاسبه سود 
حساب های سپرده شهروندان ، از این سود مالیات 

محاسبه و به خزانه داری دولت واریز کنند.
سود سپرده های شهروندان در تله مالیات 

بانکی  دکتر کامران ندری، اقتصاددان و کارشناس 
نیز در این زمینه به اقتصاد۲۴ گفت که مساله محاسبه 
مالیات بانکی چیز تازه ای نیست، این استاد دانشگاه در 
ادامه نیز افزود که: »ببینید بانک ها همواره طی دستور 
العمل ها و مصوباتی مالیات پرداخت می کردند اما 
این که از اصل پول حاصل در بانک ها مالیات بپردازند 

،وجود نداشته است بلکه مساله ای که مطرح شده این 
بوده است که یک مالیات جدید مصوب شده است که 

باید از سپرده های شهروندان مالیات پرداخت شود.«
این اقتصاددان ادامه می دهد:» مساله ای که دکتر 
پرویزیان درباره رقم مالیات ها اشاره می کند درست 
است اما باید تاکید شود که در واقع بانک ها می گویند 
که این رقم از سودهای سپرده کسر شده و اگر این 
مالیات برداشت نمی شد ،  سود سپرده ای که بانک 
به شهروندان پرداخت می کرد افزایش یافته بود و البته 
این هم ادعاهای بانک هاست و مشخص نیست لزوما 

درباره پرداخت سود به این صورت عمل می کردند.«
در این میان باید توجه داشت که سپرده های بانکی 
به عنوان مقصد اصلی سرمایه گذاران سنتی  معمولاً 
شناخته  تضمینی  و  ریسک  بدون  سود  کسب  برای 
می شود. همین مساله نیز باعث شده تا حجم زیادی 
بانکی  سپرده های  در  کشور  در  موجود  نقدینگی  از 
سرمایه گذاری شود.  از سوی دیگر سود این سپرده ها 

ساختار  اصلاح  اما  بودند؛  مالیات  پرداخت  از  معاف 
بودجه دولت و تغییرات قوانین مالیاتی و به نظر می 
رسد تکیه دولت به مالیات به جای فروش نفت، در 
نهایت دولت را به فکر اخذ مالیات از این حجم بزرگ 

نقدینگی انداخته است.
تمام  از  مالیات  اخذ  اکنون،  دولت  اصلی  هدف 
سپرده های بانکی حقیقی و حقوقی بود؛ اما این موضوع 
می توانست در عمل تبعات اقتصادی زیادی به همراه 
داشته باشد. به نظر می رسد که در گام اول و با بررسی 
شرایط در نهایت تصمیم بر آن شد که اخذ مالیات تنها 
بر سپرده های بانکی شرکت های حقوقی اعمال شودو 
سود سپرده های بانکی تمام شرکت های حقوقی مشمول 
اخذ مالیات  شده و سپرده های بانکی افراد حقیقی در 

ادامه این شرایط را پیدا کند.
مهدی  سخنان  میان  جدی  تناقض  یک  اکنون  اما 
طغیانی به عنوان نماینده مجلس و کوروش پرویزیان 
به عنوان مدیرعامل بانک پارسیان وجود دارد، چرا که 

در حالی نماینده مجلس و عضو کمیسیون اقتصادی 
حساب  سپرده  سودهای  از  مالیات  برداشت  از  خبر 
های حقوقی می دهد که مدیرعامل بانک پارسیان در 
افشاگری خود به صراحت اشاره به صدور صورتحساب 

برای سپرده همه حساب های بانکی داده است.
با توجه به این تناقض ، به نظر می رسد وزیر اقتصاد، 
رییس بانک مرکزی و رئیس سازمان مالیاتی کشور باید 
درباره وضعیت موجود و مساله » برگه تشخیص هایی 
که سازمان مالیاتی به ناحق علیه سپرده های مردم در 

بانک ها کشیده« است توضیح کافی ارائه کنند. 
به آن چه مهدی طغیانی گفته است و در  بنا  آیا 
قانون مطرح شده ، تنها مالیات از سود سپرده اشخاص 
حقوقی اخذ می شود و یا این که بنا بر ادعای مدیرعامل 
این که شهروندان اطلاعی داشته  اکنون بدون  بانک 
باشند برای همه سودهای سپرده مالیات تعریف شده 
اقتصاد کشور  باید وزیر  این سوالی است که  است؟ 

اکنون به آن پاسخ بدهد.

حدود ۱۱ سال قبل مجلس قانون همسان سازی حقوق بازنشستگان 
را تصویب کرد تا حقوق بازنشستگان در بازه ای مشخص همسان با 
حقوق شاغلان شود، اما کم توجهی هر ساله یا در حالت خوشبینانه 
محدودیت منابع دولت، باعث شده است که این موضوع دچار یک 
عقب ماندگی جدی شود.حال آن طور که اخیرا اعلام شده، در جریان 
بررسی برنامه هفتم توسعه در مجلس، پیشنهادی برای همسان سازی 
حقوق بازنشستگان کشوری، لشکری و تامین اجتماعی تصویب شده 
و قرار است این لایحه در قالب پیشنهاد و مصوبه کمیسیون برنامه 
و بودجه به کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم داده و در مورد آن 

تصمیم گیری شود.
بنا به گفته سید محمدرضا میرتاج الدینی، عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس، بازنشستگان باید بتوانند ۹۰ درصد حقوق شاغلین را 
دریافت و از آن بهره مند شوند. وی عنوان می کند: بازنشستگان همواره 
پیگیری می کنند  نمایندگان  از  را  مطالبه همسان سازی حقوق خود 
و ما باید در برنامه هفتم توسعه حکم روشن و شفافی را در زمینه 
همسان سازی حقوق بازنشستگان در نظر بگیریم و شرایط به نحوی 
باشد که بازنشستگان بتوانند ۹۰ درصد حقوق شاغلین را دریافت و از 

آن بهره مند شوند.

چه کسانی مانع هستند؟
از  مجلس  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  عضو  یک  میان،  این  در 
مخالفت ها با همسان سازی حقوق بازنشستگان پرده برداری می کند. 
وی می گوید: برخی افراد در سازمان اداری و استخدامی و سازمان برنامه 

و بودجه، مانع همسان سازی حقوق بازنشستگان شدند. 
ضرورت  به  اشاره  با  کوچکی نژاد  جبار   ، خبرآنلاین  گزارش  به 
همسان سازی حقوق بازنشستگان و رسیدگی به معیشت آن ها عنوان 
می کند: اگرچه همسان سازی حقوق بازنشستگان جزو قوانین دائمی 
کشور است، اما دولت ها به دلیل نداشتن منابع کافی برای اجرای این 
قانون از انجام آن سر باز می زنند، بنابراین باید در برنامه هفتم راهی 
برای تامین مالی این مهم پیدا شود، به عنوان مثال باید صندوق های 
بازنشستگی را به یک منبع مالی یا سرمایه گذاری مانند درآمدهای نفتی 
یا صندوق توسعه ملی وصل کنیم، البته تلاش برای پیدا کردن یک 
روش مالی ادامه دارد. وی با بیان اینکه برخی افراد در سازمان اداری 
و استخدامی و سازمان برنامه، مانع همسان سازی حقوق بازنشستگان 
شدند، تصریح می کند: از آنجا که صندوق ها توانایی همسان سازی 
حقوق بازنشستگان را ندارند و با کمک های دولت روی پا مانده اند، باید 
هرچه سریع تر آن ها را تعیین تکلیف کرد؛ چراکه صندوق ها در پرداخت 
حقوق بازنشستگان صرفا نقش ۵ درصدی دارند، لذا باید پرسید؛ دلیل 
پرداخت  برای  آیا صرفا  فعالیت صندوق های مذکور چیست؟  ادامه 

حقوق های کلان به مدیران و هیأت مدیره ادامه فعالیت می دهند؟
در آستانه انتخابات از کدام همسان سازی سخن می گویند؟ 

اجرای  عدم  دلیل  به  به شدت  از  بازنشستگان  اما  فضا  این  در 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان گله مند هستند؛ موضوعی که حتی 
باعث شده علی اکبر عیوضی، عضو هیات مدیره کانون بازنشستگان 
سخن  همسان سازی  موضوع  شدن  مطرح  در  شائبه  یک  از  تهران 
بگوید. به گفته او، در روزهای پایانی کار مجلس، نمایندگان از تصویب 
همسان سازی در کمیسیون ها )نه در صحن( خبر می دهند، این در 
بدهی  پرداخت  برای  اقدامی  گذشته  سال  چهار  در  که  است  حالی 
سازمان تامین اجتماعی و بهبود معیشت بازنشستگان کارگری صورت 
ندادند؛ لایحه دائمی شدن همسان سازی سال هاست در مجلس معطل 
مانده است، چرا در این سال ها تصویب نشد، چرا در روزهای آخر به 
فکر افتادند دوباره یک همسان سازی تازه را مطرح کنند؟ عیوضی با بیان 

این که به نظر می رسد مطرح شدن همسان سازی بیشتر شعار انتخاباتی 
است، می گوید: بعد از ۱۵ سال انتظار در سال ۹۹ یک همسان سازی 
نصفه نیمه اجرا شد؛ سهم بازنشستگان کارگری چقدر بود؟ وقتی بعد 
از ۱۵ سال پیگیری، اعتبار مناسب برای همسان سازی به سازمان تامین 
اجتماعی ندادند، حالا در آستانه انتخابات از کدام همسان سازی سخن 

می گویند؟
وی تاکید می کند: دولت به سازمان بیش از ۴۰۰ هزار میلیارد تومان 
بدهی دارد، همین بدهی را بپردازد کافی است؛ ما همسان سازی اضافه 
نمی خواهیم. از همه اینها گذشته، قانون افزایش حقوق اجرا شود، هیچ 
نیازی به اجرای همسان سازی نیست؛ هیچ یک از مواد قانونی دستمزد 
از ماده ۴۱ قانون کار تا مواد ۹6 و ۱۱۱ قانون تامین اجتماعی، اجرا نشده 
است، چرا وزیر کار را استیضاح نکردند، چرا به دنبال همسان سازی 
هستند؟ بازنشسته اگر دستمزدش مطابق قانون زیاد شود، نیازی به 

همسان سازی و متناسب سازی ندارد.
همسان سازی شامل حال بازنشستگان کارگری می شود؟ 

در کنار این گله مندی، مروتی، بازنشسته کارگری می گوید: در دور 
قبل همسان سازی در سال ۹۹، دولت اعتبار جداگانه به صندوق های 
کشوری و لشگری اختصاص داد و با این اعتبار، حقوق بازنشستگان 
این صندوق ها به میزان قابل توجهی افزایش یافت اما برای بازنشستگان 
کارگری از خزانه  دولت بودجه تخصیص ندادند و آنچه با منابع تامین 
بدون  متناسب سازیِ  یک  که  همسان سازی  نه  شد،  اجرا  اجتماعی 
یال و دم و اشکم بود که بازنشستگان انتقادات بسیار به آن داشتند.
وی تصریح می کند: نمایندگان مجلس شورا باید جامعه هدف را در 
بگویند  و  دهند  قرار  آن  دقیق  و جزییات  این همسان سازی  جریان 
سهم 6۵ درصد از بازنشستگان کشور که مستمری بگیر صندوق تامین 
اجتماعی هستند، از آن چقدر است؟به گفته مروتی، اگر قرار باشد 
بی عدالتی  بخورند،  خط  طرح  شمول  از  کارگری  بازنشستگان  بازهم 
گسترده تر خواهد شد. با این وجود، نعمت اله ترکی، مدیرعامل صندوق 
بازنشستگی کشوری درباره همسان سازی حقوق بازنشستگان کشوری، 
لشکری و تامین اجتماعی در لایحه برنامه هفتم توسعه تاکید می کند: 
کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در قانون برنامه هفتم این 
موضوع را پیگیری و در کمیسیون نیز مطرح و مصوب شده است و 

اکنون منتظر بررسی های کارشناسی کمیسیون تلفیق هستیم.

ماجرای اخد مالیات از سود سپرده های حقیقی و حقوقی چیست؟

وندان در تور مالیات سپرده های شهر
مساله مالیات سپرده در بانک ها طی روزهای اخیر محل بحث های جدی شده است و پس از افشاگری جنجالی مدیرعامل بانک پارسیان بود که این باب 

باز شد که آیا دولت ها حق گرفتن مالیات از سپرده های شهروندان را دارند یا خیر.

بازنشستگان منتظران همسان سازیمخالفان همسان سازی حقوق بازنشستگان معرفی شدند

 بنا به آن در 
قانون مطرح 

شده تنها 
مالیات از سود 

سپرده اشخاص 
حقوقی اخذ 

می شود و یا این 
که بنا بر ادعای 

مدیرعامل بانک 
اکنون بدون این 

که شهروندان 
اطلاعی داشته 

باشند برای همه 
سودهای سپرده 

مالیات تعریف 
شده است؟

نوید خالقی رئیس اداره امور کارگزاران سازمان بورس گفت: وضعیت شرکت های 
کارگزاری همانند ۲۰ سال گذشته است، تنها تفاوت این است که سفارشات کاغذی به 

الکترونیکی تبدیل شده است.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا(، نوید خالقی رئیس اداره امور 
کارگزاران سازمان بورس در گفت وگو با بورسان معتقد است، توسعه تکنولوژی و 
بازار سرمایه باعث شد تا شرکت های کارگزاری از روند فیزیکی و دستی به سمت 
الکترونیکی سوق پیدا کنند. سازمان بورس در تلاش است تا با بالا بردن الزامات و 
حداقل های مقرراتی که وجود دارد، کیفیت ارائه خدمات کارگزاری ها افزایش پیدا 
کند. وی خاطرنشان کرد: تجربه سال ۱۳۹۹ باعث شد تا سازمان در سیاست گذاری ها 
بیشتر به بخش تکنولوژی توجه کند. اکنون مطابق این موضوع، دستورالعمل صدور 
مجوز تاسیس و فعالیت کارگزاری تدوین شده است. تا کنون بیش از ۵۰ درخواست 
دریافت شد که ۱۷ درخواست با موافقت اصولی و تعدادی هم با صدور مجوز تاسیس 
همراه شدند. در این میان تعدادی از شرکت های کارگزاری نیز وارد فاز عملیاتی 
شدند. این مقام مسئول تصریح کرد: مطابق دستورالعمل، الزاماتی هم برای کارگزاران 
فعلی وجود دارد که بایستی رعایت شود. در صورت عدم رعایت الزامات طبعا مطابق 
دستورالعمل برخورد خواهد شد. در واقع هدف از دستورالعمل، ارتقاع سطح کیفی 
و کمی خدماتی است که شرکت های کارگزاری ارائه می دهند. خالقی تاکید کرد: در 
بهمن ماه سال گذشته بعد از ۱۵ سال مجوز یک شرکت کارگزاری هر چند مرسوم نبود 
اما لغو شد. این شروع کار است. برای کارگزاری هایی که مقررات و الزامات سازمان 

بورس را رعایت نکنند، برنامه هایی )در نهایت لغو مجوز( خواهیم داشت.
وی با اشاره به این که ابعاد مختلفی در دستورالعمل جدید مورد توجه قرار گرفته 
است، عنوان کرد: درآمد و سود شرکت های کارگزاری ارتباط مستقیم با ارزش معاملات 

و حجم معاملات دارد. زمانی که معیارهای فوق افزایش پیدا می کنند طبعا درآمد و 
سود کارگزاران بیشتر می شود. به دلیل این که مقررات خاصی وجود نداشت؛ این 
سودها در غالب DPS از صنعت خارج می شد. در بسیاری موارد هم وارد بازارهایی 
غیر از بازار سرمایه شدند. رئیس اداره امور کارگزاران سازمان بورس اذعان داشت: 
مطابق این دستورالعمل، سرمایه کارگزاری ها از ۱۰ تا ۱۵ میلیارد تومان گذشته اکنون به 
حداقل یک صد میلیارد تومان رسیده است. بنابراین، شرکت های کارگزاری ملزم شدند 
DPS های که در گذشته خارج کردند، حال وارد صنعت کنند. )حتی از بازارهایی نظیر 
مسکن و خودرو( وی گفت: در ۲ سال اخیر میانگین سرمایه شرکت های کارگزاری ۵ 
برابر شده است. انتظار می رود تا پایان سال جاری روند افزایشی تداوم پیدا کند تا در 
ادامه بتوان میانگین سرمایه کارگزاری ها را بین ۱۵۰ تا ۲۰۰ میلیارد تومان داشته باشیم.

ماجرای افزایش سرمایه کارگزاری ها
به گفته این مقام مسئول، ورود سازمان بورس به این موضوع که شرکت کارگزاری 
سود تقسیم نکند یا چه میزان سود تقسیم کند طبعا خارج از حیطه مقرراتی است. 
قانون اجازه داده است؛ سود خالصی که ایجاد می شود و سود قابل تقسیم را مجمع 
تقسیم کند. سازمان یکسری الزامات مبنی بر این که سرمایه شرکت باید افزایش 
پیدا کند را در دستور کار قرار می دهد. حال اگر شرکت منابع دیگری ندارد در واقع 
ملزم خواهد بود سودهای فعلی و سودهای انباشته ای که ایجاد شده را وارد غالب 
سرمایه کند تا در ادامه خروج وجه نداشته باشیم. خالقی بیان کرد: این که گفته 
می شود شرکت های کارگزاری از محل مازاد تجدید ارزیابی اقدام به افزایش سرمایه 
می کنند، کاملا درست است اما این مهم عمومیت ندارد. بسیاری از شرکت های 
کارگزاری بزرگ DPS هایی تقسیم کردند، برای این که در رقابت به نوعی سهم خود را 
از بازار حفظ کنند مجبور شدند منابع را وارد سرمایه کنند. در حال حاضر صورت های 

مالی کارگزاری ها در کدال منتشر می شود. بررسی ها نشان می دهد میزان خروج وجه 
اکنون خیلی کمتر شده است. در سال های ۹۸ و ۹۹ درآمد شرکت های کارگزاری 
رشد چشم گیری داشت اما این سیاست باعث شد خروج پولی که مد نظر بود، دیگر 
صورت نگیرد. در واقع باید بتوان از خروج پول ممانعت کرد. وی خاطرنشان کرد: 
یکسری مقررات دیگری در خصوص صندوق توسعه و تثبیت بازار سرمایه وجود 
دارد. هدف از تشکیل این صندوق ها تقویت بنیه شرکت های کارگزاری و در نهایت 

بازار سرمایه است.
سازمان در حوزه تقسیم DPS ورود نمی کند

رئیس اداره امور کارگزاران سازمان بورس تاکید کرد: به کارگزاران گفته نمی شود 
که سود تقسیم کنند یا خیر. افزایش سرمایه بدهند یا خیر. حال حداقل الزاماتی 
که یک شرکت کارگزاری باید رعایت کند از سوی سازمان آیتم بندی می شود. شرکت 
کارگزاری برای این که حداقل ها را رعایت کند، ممکن است با پول مازاد خود تصمیم 
به افزایش سرمایه بگیرد. سازمان در حوزه تقسیم DPS ورود نمی کند اما الزامات این 
نهاد باید از سوی شرکت ها رعایت شود. مطابق دستورالعمل چند فاکتور تدوین شد، 
به نحوی که شرکت های کارگزاری جدید تاسیس طبعا فاکتورها را دارند. به عبارتی اگر 
فاکتورها رعایت نشود مجوزی صادر نخواهد شد. شرکت های کارگزاری که اکنون در 
حال فعالیت هستند با توجه به فرصت ۲ ساله باید خود را با الزامات جدید منطبق 
کنند. به گفته خالقی در دستورالعمل به زیرساخت های نرم افزاری و سخت افزاری 
تاکید شده است. در سال ۹۹ زمانی که ارزش و حجم معاملات افزایش پیدا می کرد 
اغلب سامانه ها از مدار خارج می شدند. در بازه زمانی مذکور کمتر از ۱۰ زیرساخت 
اختصاصی در بازار وجود داشت. در حال حاضر بیش از ۲۰ زیرساخت اختصاصی 

در بازار فعال هستند.

تنها تفاوت ۲۰ ساله کارگزاران؛ تبدیل سفارشات کاغذی به الکترونیکی
وی درباره اقدامات آتی سازمان نیز اذعان داشت: شرکت  کارگزاری باید خدمات 
کارگزاری ارائه دهد. دیدگاه سنتی مبنی بر این که مشتری باید به دنبال کارگزاری 
بگردد باید از ذهن کارگزاران خارج شود. شرکت های کارگزاری باید به دنبال سرمایه گذار 

جدید باشند. در مقررات جدید، طبعا کیک بازار بزرگ تر خواهد شد.
این مقام مسئول تصریح کرد: کار کارگزاری املاک نیست. منابعی که از بازار 

سرمایه جذب می شود نباید به خرید ملک مازاد تخصیص پیدا کند.
شرکت کارگزاری مطابق ماده ۳ اساسنامه خود، یکسری فعالیت هایی را می تواند 
انجام دهد. هر دارایی که تحصیل می شود باید در راستای موضوع فعالیتی باشد که 
در اساسنامه ذکر شده است. خالقی معتقد است، وضعیت شرکت های کارگزاری 
به  کاغذی  سفارشات  که  است  این  تفاوت  تنها  است،  گذشته  سال   ۲۰ همانند 
الکترونیکی تبدیل شده است. در تدوین مقررات، سعی بر این است که صنعت 
کارگزاری به دنبال جدیدترین ها باشد. با توجه به شرایط موجود سعی شد تا شبیه 

کشورهایی نظیر ترکیه و مالزی عمل کرد.

الزامات سازمان بورس برای کارگزاران کدامند؟


